
جـامعه

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اعلام 
شناسایی انواع فقر در ایران:  

 11 میلیون فقیر غذایی 
تحت پوشش دولت می روند

  فقر درمانی از مهم ترین موارد فقر است
  درجامعه ای که صدای فقرا شنیده نشود، فقر 

روز به  روز بیشتر می شود

شهروند| وضع فقرای ایرانی خوب نیست. این 
از سخنان تعداد زیادی ازمسئولان پیداست، مثل 
سخنان دیروز »علی ربیعی«، وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی. او که دیروز بــه همایش رفاه اجتماعی، 
نگاهی به گذشته و چشم انداز آینده رفته بود، گفته 
است که در ایران، انواع فقر درکشور شناسایی شده 
و فقردرمانی از مهم ترین موارد آن است. او این را هم 
گفته که دولت برای کاهش فقرغذایی تلاش می کند 
و به همین دلیل،  سال آینده قرار است با تخصیص 
بودجه، ۱۱ میلیون نفر را در بعد فقر غذایی پوشش 

دهد. 
وزیر کار در ادامه گفت، درجامعه ای که صدای فقرا 
شنیده نشود، فقر روز به روز بیشتر می شود. معمولا 
درجامعه مجالی برای شــنیدن صدای فقرا نیست: 
»رابطه فقر کشــورها و ناامنی جهانی را باید مورد 
توجه قرار داد، یک فرد و یک گروه می تواند امنیت 
یک کشور را تهدید کنند. آسیب پذیری قدرت های 
بزرگ و سطح ناامنی درجوامع آنها با یک فرد و گروه 
اجتماعی گره خورده است که حادثه ۱۱ سپتامبر را 

می توان به عنوان نمونه ذکر کرد.« 
وی از شناسایی انواع فقر خبر داد: »فقر درمان را 
به عنوان مهم ترین فقر درنظر گرفتیم. قبلا اگر کسی 
به سرطان مبتلا می شد، به راحتی دو دهک سقوط 
می کرد. دولت همه مردم را بیمه کرد و اگر امروز طرح 
تحول سلامت مشکل دارد، ناشی از عملکرد بیمه ها 
نیست. تمرکز بر فقر آموزش و فقر مسکن را دنبال 
کردیم و امروز هیچ خانواده ای دو معلول به بالا، دیگر 
بدون مسکن نیست و ما همچنان مسکن حمایتی را 

به صورت جهت دار دنبال می کنیم.« 
ربیعی ادامه داد: »برای کاهش فقر درکشور چند 
موضوع را در سه ســال اخیر دنبال کردیم که ایجاد 
تمهیدات ساختاری و نهادی برای شنیدن صدای 
فقرا نخستین راهکار است. درجامعه ای که صدای 
فقرا شنیده نشــود، فقر روز به روز بیشتر می شود. 
معمولا در جامعه مجالی برای شنیدن صدای فقرا 
نیست، تریبون ها آماده شنیدن صدای آنها نیستند 
و رســانه ها شــیوه انتقال صدای فقرا را به درستی 

نمی دانند.« 
وزیــر رفاه گفــت: »گام دوم بــرای کاهش فقر، 
سیاست گذاری های مربوط به فقر است. معتقدم، 
تغییر و دستکاری سیاســت های توسعه به مفهوم 
ارتقای زندگی فقرا مورد نیاز است و نیازمند توسعه به 
مثابه ایجاد فرصت های برابر برای همگان هستیم.« 

ربیعــی، ترویج گفتمــان خیر جمعــی را یک  
استراتژی در برنامه های این وزارتخانه دانست: »ایجاد 
انگاره ای بزرگ درجامعه که برمبنای آن همه باید 
برای محو فقر تلاش کنیم را مدنظر قرار دادیم. خیر 
جمعی را برای جوامع مشابه خود توصیه می کنم. 
اقدام دیگر ما ایجــاد پنجره واحد و پایگاه اطلاعاتی 
اســت که بیش از ۱۰۰ هزار میلیارد تومان در سال 
برای حوزه رفاهی هزینه می کنیم. ۷۲ هزار میلیارد 
تومان تنها در ســازمان تأمیــن اجتماعی صرف 
می شود. ۱۸ هزار میلیارد تومان در بخش درمان در 
سازمان تأمین اجتماعی و ۱۲ هزار میلیارد تومان در 
سازمان بیمه سلامت هزینه می شود. ایجاد پایگاه 
اطلاعاتی به دنبال کردن برنامه های ناهمپوشان و 
غیرموازی کمک می کند. اقدام دیگر در سه ســال 
اخیر، کنترل شــاخص های اقتصــادی نظیر تورم 
است که در کوتاه مدت بر قدرت زندگی مردم تأثیر 

گذاشته است.« 
وی ادامه داد: »به اشــتراک گذاشتن این تجارب 
عملی در زمینه رفــاه اجتماعی و مقابلــه با فقر با 
کشورهایی که ساختار و مسائل اجتماعی شبیه به 

هم داریم، حایز اهمیت است.« 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: »اقدام دیگر 
ما تقویت جامعه مدنی است. بخشی از جامعه مدنی را 
فقرا تشکیل می دهند. بخشی را روشنفکران و بخشی 
را نهادهای اجتماعی. حتما باید انجمن های خیریه را 

تقویت و فعالیت شان را تسهیل کنیم.« 
او با بیــان این که اقــدام دیگر ما ایجــاد پنجره 
واحــد و پایگاه اطلاعاتــی بود، ادامــه داد: »بیش 
از ۱۰۰ هزار میلیــارد تومان در  ســال بــرای حوزه 
رفاهی هزینــه می کنیم. ۷۲ هزار میلیــارد تومان 
تنها در ســازمان تأمین اجتماعی صرف می شود. 
۱۸ هزار میلیارد تومان دربخش درمان در ســازمان 
تأمین اجتماعی و ۱۲ هزار میلیارد تومان در سازمان 

بیمه سلامت هزینه می شود.« 

تکرار دزدیدن و تخریب مجسمه ها در تهران

سر کودک »مجسمه باربر« دزدیده شد
شهروند| سر کــودک »مجســمه باربر« که 
درخیابان ناصرخســرو، ابتدای کوچه مروی قرار 

دارد، به سرقت رفته است.
سایت سفرنویس، با اعلام این خبر نوشته است 
که این مجسمه توسط منصور آذری قلعه جوق- 
مجسمه ساز- در ســال ۱۳۸۸ ســاخته شده و 

آبان ماه ۱۳۹۳ یکبار مرمت شد.
این مجســمه که به نام هــای »گاری چی« یا 
»گاری کش« هم معروف است، ۱/۵متر ارتفاع و 
۳/۸۰متر طول دارد. قالب اصلی و چرخ های آن از 
آهن و بدنه بیرونی آن فایبرگلاس است، پایه اثر 

نیز از جنس بتن ساخته شده است.
»مجسمه باربر« که در ســال ۱۳۹۰ در محل 
کنونی نصب شــد، در آبان مــاه ۱۳۹۳ به  دلیل 

شکستگی و پاشش رنگ مرمت شد.

وزیر علوم در گفت وگو با »شهروند« می گوید وزارت علوم لایحه ای را برای مقابله با پایان نامه فروشی به مجلس فرستاده است

پایان نامه فروشی در ایستگاه بهارستان
 محمود صادقی: بررسی لایحه مقابله با پایان نامه فروشی در دستور کار کمیسیون آموزش قرار گرفت

 احمدی، معاون پژوهشی و فناوری وزارت علوم: برای برخورد با دانشجو و استاد خاطی آیین نامه ای را به دانشگاه ها ابلاغ کردیم
 جعفر توفیقی، وزیر پیشین علوم:  یک لایحه کافی نیست و باید مجموعه ای از راه  حل ها اتخاذ شود

درجلسه مشترک مجمع نمایندگان استان تهران درمجلس با شهردار تهران مطرح شد  

اعلام برائت قالیباف از تیترهای روزنامه همشهری
 عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس: قالیباف گفت از تیترهای روزنامه همشهری علیه دولت متنفرم

محمد باقرزاده|  موضوعی که ایــن روزها از 
مســئولان تا کارشناسان با نام مشــکل از آن یاد 
می کنند؛ پایان نامه اجاره ای و مقاله فروشی است. 
اگرچه ایــن روزها دیگر اصل مســأله را هیچ کس 
کتمان نمی کند اما درباره عوامل زمینه ساز و راه های 
مقابله با آن همچنــان اختلاف نظر وجــود دارد. 
همین هفته پیش بود که پایان نامه فروشی، محور 
اصلی جلسه شورایعالی انقلاب فرهنگی قرار گرفت 
و سخنان دبیر این شــورا پس از جلسه حاشیه ساز 
شد. »محمدرضا مخبر دزفولی« پس از این جلسه 
مدعی شــده بود که »یک جریان ســازمان یافته 
و طراحی شــده با پشــتیبانی خارجی ها و عناصر 
مسأله دار و برخی اوقات هم به وسیله عناصر غافل، 
نادان و ناآگاه به راه افتاده اســت که قصد تخریب 
چهره علمی کشور را دارند.« این عضو هیأت علمی 
دانشــگاه تهران، پس از ارایه آماری از رشد علمی 
کشور، سخنان خود درباره جریان تدوین پایان نامه 
و مقاله را به این صورت ادامه داد که »ما اطلاعاتی 
داریم که جریان هایی در ســطوح خارجی و بعضی 
از دنباله روهای داخلی آنها، در پی این هســتند که 
پیشرفت علمی کشورمان را مخدوش کنند و به آن 
لطمه بزنند  یا آن را آلوده کنند.« او برخورد حقوقی 
و قضائی با دست اندرکاران پایان نامه فروشی را یکی 
از مصوبات نشستی که به ریاست »حسن روحانی« 
برگزار شد، دانست تا مشخص شود که دولت عزم 
خود را برای مقابله و برخورد با این مسأله جزم کرده 

است. 
پاسخ وزیر علوم درباره حضور جریان های 

خارجی در مسأله پایان نامه فروشی
اما مســئولان سیســتم آموزش عالی کشــور 
چه دیدگاهی نسبت به ریشــه های این موضوع 
دارند و راه های مقابلــه با آن را چه می دانند؟ وزیر 
علوم، تحقیقات و فناوری در پاسخ به این پرسش 
»شهروند« که »ادعای دبیر شــورایعالی انقلاب 
فرهنگی مبنی بر حضــور جریان های خارجی در 
پایان نامه فروشــی چقدر مستند اســت و شما تا 
چه اندازه این موضوع را درســت می دانید؟« تنها 
به یک جمله کوتاه بســنده می کنــد: »می تواند 
وجود داشته باشد.« »محمد فرهادی« همچنین 
دربــاره برنامه ایــن وزارتخانــه بــرای مقابله با 
پایان  نامه فروشــی می گوید: »ما لایحه ای را برای 
ســاماندهی این آســیب علمی آماده کردیم و به 

مجلس فرستادیم.«
معاون پژوهشی وزیر علوم: خلأ قانونی عامل 

فعالیت موسسات پایان نامه فروشی است
معاون پژوهش و فنــاوری وزیر علوم، تحقیقات 
و فناوری هم درباره احتمــال دخالت خارجی در 
این موضوع و همچنیــن برنامه های این معاونت 
به »شــهروند« می گوید: »من راجع به این که آیا 
کشــور دیگری دخیل هســت یا نه، آماری ندارم 
که بتوانم قضــاوت کنم ولی ایــن یک اصل کلی 
است که وقتی ضعفی در کشــوری وجود داشته 
باشد یا مشکلی به وجود بیاید، چه داخلی ها و چه 
خارجی ها می توانند بهره برداری کنند. این مشکل 

را وزارت علــوم برنامه ریزی و دنبال کرده اســت؛ 
در قســمت هایی ما قانون داریم مثــل آیین نامه  
کمیته های انضباطی و هیأت های انتظامی که این 
موارد را در آیین نامه ای تحــت عنوان »آیین نامه 
مقابله با تخلف« به دانشــگاه ها ابــلاغ کردیم که 

برخورد با دانشجو و استاد خاطی صورت بگیرد.«
»وحید احمــدی« بــه لایحــه تنظیمی این 
وزارتخانه هم اشــاره می کند و در این باره توضیح 
می دهد: »قســمت دیگــر هم این اســت که ما 
لایحــه ای را تنظیم کردیم؛ چــون بخش بیرون 
از دانشــگاه به عهــده وزارت علوم نیســت و ما 
نمی توانیم کاری انجام دهیم. خلأ قانونی داریم و 
این موسسات و دفاتر از این خلأ استفاده می کنند 
و فعالیت های خود را ادامــه می دهند. این لایحه 
تلاش کرده که خلأ را پر کند و اجازه فعالیت دفاتر 

پایان نامه فروشی را بگیرد.«
احمدی درباره شــرایط کنونی لایحه مقابله با 
پایان نامه فروشــی هم می گوید: »این لایحه  سال 
۹4 به مجلس رفت ولی به دلیل تغییرات مجلس 
تاکنون مورد بررســی قرار نگرفته و قرار اســت 
مجلس کنونی آن  را در دســتور کار قرار دهد. ما 
از مجلس محترم کمک می خواهیم و تقاضا داریم 
که به صورت دوفوریتی بررســی شود که سریع تر 
تصویب و شرایط برای برخورد با این دفاتر فراهم 

شود.«
برخی کارشناسان به غیرعلمی و قدیمی بودن 
محتوای تعدادی از رشــته های تحصیلی اشــاره 
می کنند و به روز  نبودن این رشــته ها و همچنین 
بی ارتبــاط بودن موضــوع پایان نامه هــا با وضع 
صنعت را در گســترش پایان نامه فروشی دخیل 
می داننــد. معاون پژوهشــی وزیر علــوم درباره 
امکان تغییر در برخی رشــته ها و محتوای درسی 
هم می گوید: »قطعا درحال تغییر بوده و هستیم. 
کارگروه های برنامه ریزی آموزش عالی ما درحال 
بررسی هســتند و همه نظریات را مرور می کنند. 
مطالبی که انجمن ها و منتقدان مطرح می کنند 

و نمونه ایراد ها در کارگروه ها و شورایعالی آموزش 
عالی بررسی می شــوند و به تدریج رشته ها احیا 

می شوند و خیلی از رشته ها هم احیا شدند.«
لایحه مقابله با پایان نامه فروشی در دستور 

کار کمیسیون آموزش
اما لایحــه ای که مطابــق گفته هــای معاون 
پژوهشــی وزارت علوم در  ســال ۹4 به مجلس 
شــورای اسلامی فرســتاده شــد، اکنون در چه 
مرحله ای  اســت و تأکید آن روی چــه مواردی 
اســت؟ »محمود صادقــی«، عضو کمیســیون 
آموزش مجلس شــورای اســلامی در این باره به 
»شهروند« می گوید: »این لایحه  هفته جاری در 
دستور کار کمیسیون آموزش قرار گرفت که البته 
ایراداتی دارد.« عضو هیأت رئیسه فراکسیون امید، 
محتوای این لایحه را برای مقابله جدی و اساسی با 
معضل پایان نامه فروشی کافی نمی داند و می گوید: 
»تاکید این لایحه روی برخورد انتظامی و قهری 
با دانشجویان، اســاتید و موسسات متخلف است. 
تصویب آن شــاید بتواند تا اندازه ای از شدت این 
مسأله بکاهد ولی کافی نیســت و باید ریشه ای تر 
بررســی و برخورد شــود. البته ما در کمیسیون 
تلاش می کنیم که طی هفته های آینده کارهای 
جدی تری در این زمینه انجــام دهیم و این کار را 

شروع کرده ایم.«
صادقــی کــه هم اکنــون دبیر کمیســیون 
انجمن هــای علمی ایــران و عضــو هیأت علمی 
دانشــگاه تربیت  مدرس اســت، واگــذار کردن 
کارهای پژوهشی به موسســات و دفاتر را بسیار 
شایع می داند و به دبیر شورایعالی انقلاب فرهنگی 
که از حضور جریان های خارجی سخن گفته بود، 
توصیه می کند که »حتما سری به میدان انقلاب 

بزند تا ببیند که اوضاع از چه قرار است.«
توفیقی: برخورد انتظامی به تنهایی کافی 

نیست
»جعفر توفیقی« که در آغــاز کار دولت تدبیر 
و امیــد، بیش از دو ماه، سرپرســتی وزارت علوم، 

تحقیقات و فنــاوری را برعهده داشــت و پس از 
آن هم در نقش مشــاور عالی این وزارتخانه به کار 
خود ادامه داد، درباره شیوه مناسب برخورد با این 
مسأله به »شــهروند« می گوید: »برای این مسأله 
که می تواند چهره علمی کشــور را مخدوش کند 
و حتما کار زشتی است، شــاید یک راه حل کافی 
نباشد و نیاز است که مجموعه ای از دستورالعمل ها 
اتخاذ شود که یکی از آنها کنترل و توجیه اساتید 
راهنما و پژوهشــگران اســت. اقدام برخی از این 
دانشجویان از روی تقلب نیست و از روی ناآگاهی 
است؛ یعنی دانشــجو نمی داند که این کار تخلف 
است و باید دانشجو و استاد توجیه شوند. برخورد 
انتظامی هم باید صــورت بگیرد چون واقعا برخی 
افراد درحال ســودجویی هســتند ولی برخورد 

انتظامی به تنهایی کافی نیست.«
او در ادامــه، حرف های دیگری هــم دارد: »از 
یک نظر می توان گفــت موفق بودیم؛ برای این که 
حرکت هایی کردیم و برخی اساتید را جذب کردیم 
ولی به نظر من هنوز نتوانســته ایم جریان کلی را 
معکوس کنیم. بحث نیروی انســانی بحث رقابت 
است؛ یعنی نیروی انســانی پژوهشگر، فرهیخته 
و نخبه که ما می گوییم، باید جذب ســاختارهای 
دانشی، علمی و آموزشی شوند و نمی توانند راکد 
بمانند، بنابراین الان کشور ایران تبدیل به کشور 
استعدادپرور و تولید ســرمایه های انسانی شده و 
باید با دیگر کشورها برای نگهداری این استعدادها 
رقابت کند. بازگشت نخبگان، بحث دیگری است 
و به نظــرم حفظ وضع موجــود و نخبگان فعلی، 
مسأله اصلی است. می شــود با توصیه و نصیحت 
تعداد کمــی را برگرداند ولی جریــان کلی را اگر 
بخواهیم معکوس کنیــم و نخبگان خود را حفظ 
کنیم باید ظرفیت های کافی دانشــی ایجاد کنیم 
و صنعت دانش بنیان خــود را فعال کنیم. الان به 
نظر من خــروج نخبگان انگیزه سیاســی خیلی 
محدودی دارد و انگیزه اصلی آنها اشــتغال و کار 
است. اگر ما بتوانیم این نخبگان را با ایجاد ظرفیت 
علمی مناســب جذب کنیم، یعنی موفق بودیم و 
اگر نتوانیم، این افراد جذب کشورهایی با شرایط 
مناسب تر می شوند. نخبه خارج نمی شود که برود 
کار دسته دهم انجام بدهد بلکه کاری دانشی انجام 
می دهد. بازگشت و مراجعت نخبگان در سال های 
اخیر صورت گرفته که خوب هم هســت ولی باید 
داخلی ها حفظ شوند و بازگشت ها بیشتر شود که 

نیازمند کارهای زیربنایی اساسی است.« 
پیــش از ایــن و در هفته گذشــته، جمعی از 
دانشــگاهیان در نامــه ای بــه رئیس جمهوری 
خواســتار برخورد قانونی با بنگاه های پایان نامه  و 
مقاله فروشی شدند و این موسسات را »نمادهای 
بی احترامی و توهین آشــکار به جایگاه رفیع علم 
و دانشــگاه« دانســتند که البته بــا انتقاد برخی 
چهره های دانشگاهی و جامعه شناسان همراه شد؛ 
»سیامک زند رضوی« شیوه ورود به این موضوع 
و درخواســت صدور فرمان را یک رفتار قاجاری 

خواند و آن را شایسته دانشگاهیان ندانست.

شــهروند| یک روز پس از برگزاری نشست 
مشــترک نمایندگان اســتان تهران درمجلس 
شورای اســلامی با شــهردار تهران و معاونانش، 
جزییــات بیشــتری از پرســش نماینــدگان و 
پاســخ محمدباقر قالیباف عنوان شــد. نشستی 
که شــهردار تهــران بعدازظهر روز دوشــنبه با 
نمایندگان تهران، ری، شــمیرانات، اسلامشهر و 
پردیس، داشت و درباره پرونده واگذاری املاک 
نجومی، بازداشت یاشار ســلطانی، انتصاب ها در 
شهرداری و موضع گیری سیاسی شهردار پاسخ 
داد. دیروز تعــدادی از اعضای مجمع نمایندگان 
اســتان تهران، جزییات بیشــتری از برگزاری 
این نشســت را با خبرنگاران درمیان گذاشتند. 
علیرضــا رحیمی، عضو کمیســیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی اســت، او پس از این جلسه، 
درجمــع خبرنــگاران حاضر شــد و مهم ترین 
موضوعی که مطرح کرد، واکنش شهردار تهران 
بــه تیترهای  روزنامه همشــهری بــود: »آقای 
قالیباف با حضور درمجمــع نمایندگان تهران از 
تیترهای روزنامه همشــهری علیه دولت اعلام 
برائت کــرد و گفت که تیتر روزنامه همشــهری 
مورد تأیید شــهرداری نیست و بنابر گفته شاهد 
یکی از معاونان شــهرداری تهران که درجلســه 
حضور داشــت، قالیباف پیش از حضور درجلسه 
مجمــع نمایندگان بــه  صورت تلفنــی به مدیر 
روزنامه همشــهری اعلام کرده کــه از تیترهای 
ایــن روزنامه علیه دولت متنفر اســت.« او ادامه 
داد: »آقای قالیباف همان دیــروز در واکنش به 
تیترهای روزنامه همشهری، برخورد تند تلفنی 
با مدیرمســئول روزنامه همشــهری داشت، اما 
مسأله این اســت که اینها به حساب شهرداری 
نوشته می شود و تیترهای همشهری را به حساب 

شهرداری علیه دولت می گذارند. اگر تنفری علیه 
تهدیدات هــای منفی در رابطه بــا دولت وجود 
دارد، باید درعمل نشــان داده شود، نکته ای که 
آقــای قالیباف مطرح کرد، این بــود که تعامل و 
همکاری و روابطی که با آقــای روحانی و وزرای 
کابینه یازدهــم وجود دارد، درهیــچ دوره ای از 
دولت ها چنین فتحی از همکاری وجود نداشــته 
است. از این رو نگاهشان این بود که تقویت روابط 
شهرداری و دولت را پیش بردیم و درحال حاضر 

روابط مان در بهترین سطح ممکن است.«
»فعالیت های انتخاباتی و سیاســی شهرداری 
تهران و شــائبه انتخاباتی بــودن آن«، موضوع 
دیگری بود که دراین جلسه مطرح شد: »این که 
شعار جهاد ادامه دارد را مطرح کنیم و المان هایی 
که آورده می شــود، المان های مدیریت شهری 
باشند. مسأله ای بود که مورد پرسش قرار گرفت. 
این مســأله مورد اعتراض بنیاد حفظ ارزش های 
دفاع مقدس هم بوده اســت. آنهــا هم اعتراض 
کرده بودند که اگر شــعار می دهید، جهاد ادامه 
دارد. چرا هیچ ردی از دفاع مقدس در این شعار 
وجود ندارد و کارنامه شهرداری به عنوان مصادیق 
این شعار آورده می شود.« رحیمی اینها را گفت 
و درباره نکته های دیگری که از شــهردار تهران 
پرسیده شــد، اشــاره کرد:  »یکی از موضوعاتی 
که از شهردار پرسیده شــد، درباره انتصاب های 
اخیر دراین مجموعه اســت، به ویژه این که ۸نفر 
از جمعیت پیشرفت و عدالت درمناصب مختلف 
درسطوح مدیریتی نصب شده اند. درحالی است 
که این افراد در ستاد انتخاباتی آقای قالیباف هم 
فعال بوده اند و این موضوع قابل کتمان نیســت، 
به علاوه این که در سرای محلات هم واحدی را به 
خانه جهاد اختصــاص داده اند که قالیباف تأکید 

کرد، من نه جناحی فکر می کنــم و نه اعتقادی 
به آن دارم، فقط مسائل ارزشی را مدنظر دارم.« 

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
درمجلس درباره توضیحی که از شــهردار درباره 
رویکرد تخریبی شــهرداری نســبت بــه دولت، 
خواســته شــد هم، توضیح داد: »ما از شــهردار 
پرســیدیم چرا رویکرد شهرداری تهران نسبت به 
دولت، رویکرد تخریبی اســت که به عنوان دلیل 
این مدعا نیز، به برخی تیترهای منفی و تخریبی 
روزنامه همشــهری علیه دولت در ماه های اخیر 
اشــاره شــد.« او ادامه داد: »نکته دیگر مربوط به 
فضای عمومی شهر تهران بود که درجهت تخریب 
دولت بــه کار گرفته می شــود و تأکیــد کردیم 
که مردم فرامــوش نمی کننــد در اوج مذاکرات 
ایران با ۱+۵ بیلبوردهای شــهر تهــران علیه تیم 
مذاکره کننــدگان هســته ای بود و شــهرداری 
تهران هم از پذیرش این مســئولیت شانه خالی 
کرد امــا این توجیه بــرای مردم قابــل پذیرش 
نبود.« او همچنین به برخی پاســخ های قالیباف 
در واکنش به این انتقادها اشــاره کرد: »شهردار 
تهران تأکید کرد که درهیچ دوره ای نگاه جناحی 
نداشته و همواره تنها متر و معیار ارزشی او انقلاب 
و ارزش های انقلابی بــوده و هیچگاه اصلاح طلب 
و اصولگــرا را به صورت گزینشــی تفکیک نکرده 
اســت.« رحیمی درپایــان صحبت هایش تأکید 
کرد کــه فرصت برای پاســخگویی شــهردار به 
تمام سوال ها وجود نداشــت و تنها به چند سوال 
درحوزه سیاسی پاســخ داده شد، به همین دلیل 

قرار شد کمیته مشترکی تشکیل شود. 
این تنها روایت عضو کمیســیون امنیت ملی 
و سیاســت خارجی مجلس نبــود، پروانه مافی 
و قاســم میرزایی دو عضو فراکســیون امید هم 

روایت خودشــان را از نشست مجمع نمایندگان 
تهران با قالیباف داشتند:  »یکی از موضوع هایی 
که در نشســت روز دوشــنبه مطرح شد، بحث 
منع گســترش شــهر تهران بود کــه ازحدود 
4۰ ســال پیش مصوبات مختلفــی درخصوص 
جلوگیری از گســترش شــهر تهران به تصویب 
دولت و شــهرداری تهران رســیده اما متأسفانه 
این گســترش همچنان ادامه یافته و این مسأله 
منجر به بروز مشکلات و معضلات خطرناکی در 
پایتخت شده اســت.« این را پروانه مافی اعلام 
کرد و به مشکلات زیســت محیطی منطقه ۲۲ 
اشاره کرد:  »تهران دارای کریدور هوا از غرب به 
شرق است و به همین جهت باید دو سمت غربی 
و شرقی پایتخت باز و فاقد تراکم جمعیتی باشد 
که حرکت هوا محقق شود و ساخت وساز در این 
منطقه به  معنای خفه کردن شهرتهران است که 
مشکلات ناشــی از این ساخت وسازهای بی رویه 
در سال های آینده بیشــتر نمایان خواهد شد.« 
او به ایلنا گفت: »همچنین درخصوص معماری 
ایرانی-اســلامی، شــفافیت مالی، آسیب های 
اجتماعــی و به ویژه معتــادان خیابان گرد زن و 
مرد مسائل مختلفی مطرح شد و شهردار تهران 
پاسخگویی در قبال این مسائل را به جلسه های 
بعدی در کمیته مشــترک مجمــع نمایندگان 
تهــران و شــهرداری موکــول کرد.« قاســم 
میرزایی نیکو هم درباره این نشست به ایلنا گفت: 
»در این نشســت، درباره منع گســترش شــهر 
تهران و حفظ جمعیت درحدود ۵/۷ تا ۹ میلیون 
مسائلی مطرح شــد و برخی از نمایندگان گلایه 
کردند که با فروش حــدود ۳۰ میلیون مترمربع 
تراکــم، جمعیــت پایتخــت ســالانه ۷۰۰ تا 

۸۰۰ هزارنفر افزایش یافته است.«

روي خط خبرمیز خبر

رئیس ستاد احیای دریاچه ارومیه:   

سازمان محیط زیست حقابه دریاچه 
ارومیه را از وزارت نیرو بگیرد

  630 دریاچه زیرزمینی خشک می شوند
  فشارخون مردم حوضه دریاچه ارومیه  بالا رفته است

ایرنا| رئیس ســتاد احیای دریاچه ارومیه با بیان 
این که دستگاه های اجرایی وحاکمیتی، نخستین 
عامل خشــکیدن دریاچه ارومیه اند، از ســازمان 
حفاظت محیط زیست درخواســت کرد که حقابه 
دریاچه ارومیه را از وزارت نیرو بگیرد. عیسی کلانتری 
که در دانشگاه علوم و تحقیقات سخن می گفت، به 
این موضوع هم اشــاره کرد که »فشــارخون مردم 
حوضه دریاچه ارومیه ۱۵صدم درصد بالا رفته است، 

چون نمک تنفس می کنند.«
عیســی کلانتری با اشــاره به این که وزارت نیرو 
مرداد پارسال برای نخســتین بار حقابه طبیعت را 
۱۱.۸ میلیارد مترمکعب تعیین کرد که سهم دریاچه 
ارومیه از آن ۲ میلیارد و۹۸۰ میلیون مترمکعب است، 
گفت: »سازمان محیط زیســت باید این حقابه را از 

وزارت نیرو بگیرد.«
او دیروز در گردهمایی ستاد احیای دریاچه ارومیه 
در دانشگاه آزاد اسلامی واحد علوم تحقیقات افزود: 
»یکی از مشکلات جدی ما در ۲ سال گذشته تغییر 
مسیر حرکت دستگاه های اجرایی بود؛ یعنی وزارت 
نیرو به جای عرضه محور، تقاضامحور باشد و وزارت 
جهاد کشاورزی هم دست از سیاست های توسعه ای 

خود بردارد.«
کلانتری با بیان این که در زمینه وضع آب و دریاچه 
ارومیه، مردم مقصر نیستند، گفت: »درمرحله اول 
عامل خشک شــدن دریاچه ارومیه دســتگاه های 
اجرایــی وحاکمیتــی هســتند. الان ۸۸ میلیارد 
مترمکعــب آب تجدیدپذیر داریــم، درحالی  که 
۹۷ میلیارد مترمکعب آب مصرف می کنیم؛ یعنی 
نزدیک ۱۱۰ درصــد از منابع آبی کشــور به جای 

4۰ درصد استفاده می شود.«
رئیس ســتاد احیای دریاچه ارومیه با اشــاره به 
این که اکنون مردم آگاه شده اند و بسیاری داوطلبانه 
وارد کار می شــوند، گفت: »فشارخون مردم حوضه 
دریاچه ارومیه ۱۵صدم درصد بالا رفته است، چون 

نمک تنفس می کنند.«
او تأکید کرد: »دریاچه ازنظرحق و حقوق، دولتی 
و برداشــت برای حکومت و سازمان محیط زیست 
به عنوان نماینده حکومت است؛ محیط زیست باید 
فعال باقی بماند تا وزارت نیرو حق نداشته باشد بیش 

از 4۰ درصد آب را بفروشد.«
کلانتری ادامه داد: »با بررســی های انجام شده با 
۲ هزارو4۰۰ مترمکعب آب درهکتار با سیستم های 
غیرســنتی می توان ۲برابر ســیب موجود را تولید 
کرد؛ سیستم قطره ای ۹ هزار مترمکعب آب مصرف 
می کند اما غرقابی ۱۷ هــزار مترمکعب آب مصرف 
می کند. تمام این اقدامات نیاز به ســرمایه گذاری 

زیربنایی دارد که وظیفه دولت است.«
رئیس ستاد دریاچه ارومیه با بیان این که دریاچه 
ارومیه یکــی ازدریاچه های درحال خشک شــدن 
است، یادآور شد که اکنون 6۳۰ دریاچه زیرزمینی 
درحال خشک شدن داریم و آبخوان های زیرزمینی 
درحال ازبین رفتن هستند. »برداشت ما از آب های 
زیرزمینی 6۱ میلیارد مترمکعب اســت؛ آبی که در 
زمین فرو می رود، در ســال ۱۹ میلیارد مترمکعب 
است، بازچرخانی آن کمتر از ۱۰ میلیارد مترمکعب 
است؛ یعنی ۲۹ میلیارد مترمکعب تزریق می کنیم اما 

6۱ میلیارد مترمکعب برداشت می کنیم.«
به گفته کلانتری، روند رشــد ســرمایه گذاری 
دربخش کشاورزی منفی اســت، بنابراین آب هدر 
خواهد رفت، شــاید جمعیتی بیکار شــوند اما آب 
شوخی بردار نیست.او اضافه کرد: »چغندر درحوضه 
دریاچه ارومیه کشــت و به اصفهان ارسال می شود؛ 
۲۲ میلیون دلار در سال فقط هزینه حمل 4۰۰ هزار 
تن چغندر است، کل ارزش شکر تولیدی ۱۸ میلیون 
دلار اســت، درحالــی  که 6۵ میلیــون مترمکعب 
آب اضافه مصرف می شــود. کشــور باید در بخش 
کشــاورزی تصمیمات بسیار ســختی اتخاذ کند، 

۱۲ درصد شاغلان کشور کشاورز هستند.« 

معاون اداره بیماری های واگیر وزارت بهداشت 
هشدار داد  

 آغاز موج اول آنفلوآنزا
 از نیمه اول آبان

شهروند| معاون اداره کنترل بیماری های واگیر 
وزارت بهداشــت از ورود مــوج اول آنفلوآنزا از نیمه 
اول آبان خبر داد. او دراین باره گفت: »هنوز گزارشی 
ازموج جدید این بیماری درکشــور نداشــته ایم.« 
محمود نبوی درتوضیح بیشــتر به ایســنا گفت: 
»بیماری آنفلوآنزا هر سال درهمه جای دنیا و درفصل 
سرد شــایع می شــود. در ایران نیز معمولا از نیمه 
دوم آبان تا اول آذر موج اول آنفلوآنزا آغاز می شــود. 
موج های دوم و سوم نیز تا اسفند و فروردین ممکن 
اســت ادامه پیدا کند.«او افزود: »واکسن آنفلوآنزا 
از نیمه دوم شــهریور و تا اواخر مهرماه باید تزریق 
می شد، چون تأثیرگذاری آن دوهفته زمان می برد، 
بیمار می تواند نســبت به آنفلوآنزایی که اواخر آبان 
شروع می شــود، ایمن باشد، اما اگرکسی که ضعف 
ایمنی دارد و تا این زمان واکسن تزریق نکرده، بعد 
از آن هم می تواند از آن استفاده کند؛ چراکه سه موج 
آنفلوآنزا درکشور داریم و ممکن است در موج های 
بعدی به این بیماری مبتلا شود، اما تزریق واکسن 
به افراد ســالم و عادی ضرورتی ندارد.«معاون اداره 
بیماری های واگیر وزارت بهداشــت، تزریق واکسن 
را به  کســانی که دچــار بیماری های  ضعف ایمنی 
مانند برونشیت مزمن، آسم و دیابت شدید هستند 
و همچنین مبتلایان به بیماری های قلبی و عروقی، 

زنان باردار و همچنین سالمندان توصیه کرد.
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